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Není Mukařov jako Mukařov
Kromě našeho Mukařova existují ještě další obce 
stejného jména. Samosprávným je též Mukařov ve 
Středočeském kraji u Mladé Boleslavi. Často se stane, 
že korespondence pro jeden úřad skončí na úřadě 
druhém, automaticky si ji přeposíláme. Ale nyní byly 
do druhého Mukařova doručeny i naše vytištěné 

kroniky, starosta se mi ozval, a tak jsme navázali kontakt. 
Další etapa v navázání vztahů mezi Mukařovy nastala na konci 

května. Nechali jsme pro SDH Žernovka vyrobit smaltovanou ceduli 
na hasičskou zbrojnici. Firmě se nepodařilo vyrobit ceduli včas, a tak 
nám nabídla, že v ceně vyrobí provizorní plastovou ceduli tak, aby 
na oslavy 120. výročí založení sboru mohla být na hasičárně osa-
zena. Ve čtvrtek 30. května večer mi přišla SMS, že cedule dorazila 
do Mukařova u Mladé Boleslavi. Protože již nebyl čas na zaslání 
a nikdo neměl tím směrem cestu, usoudila jsem, že se mám jet se 
starostou Vojtěchem Biskupem seznámit osobně. A tak jsem v pátek  
31. května, den před oslavou, sedla do auta a jela pro ceduli. Díky této 
příhodě mohu oba Mukařovy porovnat a napadlo mě, že by srovnání 
mohlo zajímat i naše čtenáře.

Je zajímavé, že oba Mukařovy se skládají ze tří částí a mají dva 
Sbory dobrovolných hasičů. To máme stejné, další parametry jsou 
již ale zcela rozdílné.

Obec Mukařov v okrese Mladá Boleslav se nachází cca 10 km 
severozápadním směrem od Mnichova Hradiště při severním okraji 
Středočeského kraje. Má pouze 211 obyvatel, ale řadu rekreačních 
objektů a dvě rekreační střediska. Obec je vybavena dětským hřiš-
těm, fotbalovým hřištěm, obchodem, hřbitovem, obecním úřadem 

a společenským sálem. Obecní úřad sídlí v č. p. 12, stejně jako kulturní 
sál a klubovna Sboru dobrovolných hasičů Mukařov. Kulturní sál je 
často využíván pro společenské akce i sport.

Obec dokončuje vodovod v části obce Borovice. Projekt kanaliza-
ce vzdali, vzhledem k velikosti území a malému rozpočtu na stavbu 
za 90 mil. Kč nedosáhli a úvěr nedostali (nebo by museli dát do 
zástavy veškerý obecní majetek). Obec zajišťuje odvoz splaškových 
vod z jímek. Plynovod v obci není. Základní a mateřskou školu mají 
spádovou v sousední Jivině. Platbu za odpady mají shodně s námi na 
osobu a základní poplatek činí 1 200 Kč, ale pro tříděný odpad mají 
sběrná místa. Trápí je rozbité silnice, které jsou ve správě Krajské 
správy a údržby silnic. Spojuje nás stejný název obce, a tak doufám, 
že bychom mohli navázat i nějakou další meziobecní spolupráci. 

Hana Zákoucká, starostka obce

Mukařov,  
okr. Praha-východ

Mukařov,  
okr. Mladá Boleslav

ČÁSTI OBCE Mukařov, Srbín, 
Žernovka

Mukařov, Borovice, 
Vicmanov

POČET OBYVATEL 2997 211

ROZLOHA 6,33 km2 11 km2

ROZPOČET 41 mil. Kč 2 mil. Kč

HASIČI SDH Mukařov  
+ SDH Žernovka

SDH Mukařov  
+ SDH Borovice

SAMOSPRÁVA 15 členů zastupitelstva 
+ rada 7 členů zastupitelstva
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Na XX. zasedání 18. června 2024 se projednalo (mimo jiné):
 � Zastupitelstvo schválilo rozpočtové opatření č. 1 rozpočtu obce, které 

navyšuje příjmy a výdaje rozpočtu o 1 529 571 Kč. Po úpravě činí 
celkové příjmy rozpočtu 121 839 776 Kč; celkové výdaje rozpočtu 131 
240 411 Kč, z nichž 590 750 Kč je rezerva rozpočtu.

 � Bylo schváleno prodloužení smlouvy se společností CITYA. Smlouva 
byla schválena na dobu neurčitou s dvouměsíční výpovědní dobou.

 � Starostka uvedla, že dle jejího názoru je třeba se začít zabývat rozšířením 
kapacity MŠ. Podle geografického portálu pro municipality je v prognóze 
vývoje populace v Mukařově predikován stálý růst obyvatel (do roku 2033 
navýšení počtu obyvatel na 4000). Pokud bude zakotvena v zákoně povin-
nost zajistit předškolní výchovu pro děti již od 2 let, nemáme dostatečnou 
kapacitu ani dnes. Nabízí se nyní možnost využít dotaci z Národního plánu 
obnovy na budování dětských skupin, kde lze získat dotaci (100 %) i na stavbu 
budovy. Návrh je umístění na pozemku parc. č. 648/7, k. ú. Srbín (pozemek 
U Dlouhé louky). Stavba by byla v souladu s UP, možnost příjezdu ulicí Do 
Chobotu, parkoviště, zahrada. Prověřit využití společnosti, která dodává 
typové projekty, případně využít projekt dřevostavby nynější nové budovy 
MŠ. Zastupitelstvo obce Mukařov souhlasí se zařazením Stavby dětské sku-
piny na pozemku parc. č. 648/7, k. ú. Srbín do MPOV a pověřilo radu obce 
prověřením a přípravou projektu dřevostavby pro provoz dětské skupiny.

 � Byly schváleny darovací smlouvy na inženýrské sítě (vodovod a kanalizace) 
v ulici Pampelišková, pro kanalizaci v ulici Do Vrchu a v ulici Nad Rybníkem. 

 � Zastupitelstvo schválilo podání dotace na IROP – zelená infrastruktura 
na projekt Rekonstrukce parku a návsi Mukařov.

 � Zastupitelstvo schválilo vypsání nového výběrového řízení na veřejnou 
zakázku malého rozsahu na „Rekonstrukce zpomalovacího prahu 
Školní“. Soutěž je nutné opakovaně vypsat, neboť vítězná firma ze 
zakázky odstoupila a druhý uchazeč byl vyřazen. Zakázka bude vyhod-
nocena a obálky otevřeny 26. června 2024.

 � Zastupitelstvo schválilo omezení používání pitné vody z obecních 
veřejných vodovodů zejména k zalévání zeleně, mytí automobilů a na-
pouštění bazénů a pověřilo vedení obce zasláním žádosti na Vodoprávní 
úřad do Říčan pro vydání Opatření obecné povahy k tomuto omezení. 
Opatření je navrženo vzhledem ke kapacitě vodojemu v Mukařově, 
kdy nyní již několik víkendů za sebou došlo k vyčerpání zásoby vody 
a provozovatel musel provizorně zajistit záložní zásobování. V neděli 
9. června bylo nutno dotovat vodovod v Mukařově cisternami.

 � Zastupitelstvo schválilo Obecně závaznou vyhlášku obce Mukařov 
o veřejném pořádku, opatření k jeho zabezpečení a udržování čistoty 
v obci. Jedná se o aktualizaci stávající vyhlášky. 

 � Starostka informovala o postupu projektu stavby chodníku v Žernovce. 
 � Proběhla konzultace na SFDI, projektanti se pokusí zapracovat při-

pomínky, některým ale v některých místech nelze vyhovět z důvodu 
umístění chodníku ve stávajícím území a výškových poměrů. Z tohoto 
důvodu pravděpodobně nebude možné získat příspěvek z tohoto fondu. 
Alternativou je žádost o dotaci MMR, 60. výzva IROP 2021–27, doprava – 
SC 5.1. Dalším problémem je, že vlastník jednoho z dotčených pozemků, 
do kterého stavba chodníku zasahuje, nechce dát souhlas se stavbou 
chodníku. Starostka nechala na přání vlastníka vytyčit hranici pozemku, 
proběhlo prověření na místě, že stavba chodníku zasahuje do pozemku 
pouze na 6 m2 v místě křižovatky Louňovické a Českobrodské ulice, 
starostka připravila a předala návrh smlouvy o smlouvě budoucí na 
odkup této části pozemku. Přímo z křižovatky je ale také vjezd na pole 
(nepovolený), který nelze zachovat. Je navržena náhrada vjezdu z ulice 
Za starým lisem. S projektanty bylo projednáno, aby prověřili, jestli je 
možné se tomuto pozemku vyhnout. 

(ZaH)
Kompletní zápisy z jednání zastupitelstva  

naleznete na webu obce www.mukarov.cz.

Shrnutí z XX. zasedání zastupitelstva obce  

Slavnostně jsme zahájili provoz nové čistírny
Ve čtvrtek 20. června 2024 byla slavnostně symbolicky zahájena 
činnost naší nové čistírny odpadních vod a kanalizace, která odvádí 
splaškové vody ze Srbína a Žernovky. Čistírna je v provozu již od 
dubna a od té doby se postupně napojují občané Srbína. Tento 
den však byl pro stavbu obzvlášť radostný, protože o den dříve,  
19. června, byl vydán kolaudační souhlas na kanalizační řady v Žer-
novce, a tudíž se mohou napojovat již všechny nemovitosti. 

Slavnostní ceremoniál v příjemném počasí a za účasti pozvaných 
hostů i veřejnosti se vydařil. V proslovech starostky Zákoucké a mís-
tostarosty Zimy, který se zejména zasloužil o existenci kanalizace 
a ČOV Srbín, zaznělo poděkování realizátorům stavby i provozu 
a všem, kdo se na stavbě jakkoli podíleli, poté byla symbolicky v den 
letního slunovratu odhalena socha Vody od Jana Švadlenky a přestři-

žena páska. Celkem třikrát se pro veřejnost uskutečnila prohlídka 
vnitřních prostor čistírny s odborným výkladem. Děkujeme za podpo-
ru a zájem o slavnostní akci z řad našich zastupitelů, osobní návštěvu 
senátora Zdeňka Hraby a starosty obce Louňovice Josefa Řeháka.

V Mukařově tak konečně máme moderní ekologickou čistír-
nu odpadních vod. Čtrnáct let práce, cena celé stavby kanalizace  
280 milionů Kč. Velké poděkování patří Přemyslu Zimovi, Rudolfu 
Semanskému, Haně Zákoucké, Vítku Šoupalovi, Janu Kašparovi,  
Františkovi Pokornému a všem ostatním zastupitelům, kteří po několik 
volebních období tento megaprojekt podporovali. Vidět technologii 
čištění a zpracování odpadu zblízka je neskutečný zážitek. Provoz 
čistírny je možný jak v plně automatickém režimu, tak i manuálním. 
Výstupem je skutečně čistá voda. � (ZaH,�ČuJ)
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Vážení čtenáři,

v tomto článku vás chci se-
známit s vývojem kanalizace, 
a mukařovské čistírny, kde je 
z kapacitních důvodu proza-

tím stále vyhlášen stop stav pro napojování 
nemovitostí na kanalizaci, dokud nebude 
část kanalizace přepojena na novou ČOV 
Srbín. Po detailním průzkumu kanalizačního 
systému v loňském roce provozovatelem 
kanalizace byl zjištěn rozsah povodí, které 
dokáže čistírna obsloužit s ohledem na bu-
doucí rozvoj v obci. Je to oblast mezi ulicemi 
Pražská, Na Ladech, Dubová, Lesní. Ostatní 
oblasti bude z dlouhodobého hlediska nutné 
přepojit na novou ČOV v Srbíně. S ohledem 
na co nejrychlejší zajištění možnosti napo-
jování je přepojení kanalizace rozdělené do 
dvou částí podle přiloženého obrázku.

Přepojení první etapy na Srbín, kde je 
propojení již hotové a je snadno proveditelné 
opravou potrubí, bude provedeno ještě v létě 
2024 rozdělením kanalizace v ul. Nová. Záro-
veň s tím bude již umožněno napojování na 
stávající kanalizační řady v oblasti první etapy.

Přepojení druhé etapy je komplikovanější 
kvůli výstavbě dodatečných propojení, aby-
chom se dostali do nové kanalizace. Proto 
nemovitosti v oblasti druhé etapy budou 
muset být v nejbližší době posuzovány k při-
pojení ještě na starou čistírnu. Zde poprosím 
o trpělivost, protože po přepojení první etapy 
bude probíhat tříměsíční sledování provozu 
staré čistírny za účelem zjištění jejích kapa-
citních možností. Teprve po vyhodnocení 

Aktuality

!! SRBÍN A ŽERNOVKA !!
Vážení obyvatelé, oznamujeme, že ode dne 19. 6. 2024 
je možné zahájit objednávání na přepojení na novou 
kanalizaci pro všechny nemovitosti v Srbíně a Žernov-
ce. Kontaktujte nejprve provozovatele na tel. 722 201 235 
nebo e-mailu provoz@itvcz.eu ke zprovoznění přípojky. 
Další postup pro přepojování odpadů najdete na webu 
obce nebo v květnovém čísle obecního zpravodaje na 
straně 3. Vlastníci nemovitostí, kteří nemají ještě nain-
stalované čerpadlo, prosím kontaktujte firmu Presskan 
System, tel. 774 130 161 nebo 774 130 158. 

Zároveň upozorňujeme všechny, kteří se dosud nepři-
pojili na novou kanalizaci v Srbíně a Žernovce, na termín 
napojení do 30. 9. 2024. U vlastníků nemovitostí, které 
po tomto datu nebudou připojené na novou kanalizaci, 
bude obecní úřad počínaje 1. 10. 2024 požadovat povinné 
pravidelné předkládání dokladů o likvidaci odpadních vod. 
Nesplnění této povinnosti bude řešeno ve spolupráci s pře-
stupkovou komisí obce a vodoprávním úřadem v Říčanech.

Děkujeme�za�pochopení,�Vaše�obec

Stalo se již tradicí, že k volebním urnám v Mukařově (a letos poprvé 
také v Žernovce – viz foto) přichází ve srovnání s celou republikou 
nadprůměrný počet voličů.

Letošní evropské volby, které proběhly začátkem června, nebyly vý-
jimkou. K urnám v ZŠ Mukařov a klubovně SDH Žernovka dorazilo vhodit 
svůj hlas s preferovanou politickou stranou, hnutím či koalicí celkem 
944 voličů. Z jejich odevzdaných hlasů bylo celých deset neplatných, 

tudíž finální volební účast 
v Mukařově činila 45,65 % 
(průměr ČR činil 36,45 %).

Nejvíce hlasů obdržela 
koalice SPOLU (277 hlasů), 
následovaná hnutím ANO 
(178) a třetí koalicí Přísa-
ha+Motoristé (115). Jen o dva 
hlasy méně obdržela koalice 
hnutí STAN+SLK, s 67 hlasy 
následovala Česká pirátská 
strana a s 51 hlasy koalice 
Stačilo! (sj)

K volbách přišel opět nadprůměrný počet voličů

Kanalizace a ČOV Mukařov – výhled napojování

zbývající povodí  
ČOV Mukařov

Propojení
Rozdělení

Kanalizace na ČOV M a přepojení na ČOV Srbín (S)

provozu na podzim budou moci býti ozná-
meny možnosti napojování dalších domů tak, 
aby nemohlo dojít k přetížení staré čistírny, 
ať už z hlediska množství odpadních vod 
nebo překročením čím dál přísnějších limitů 
vypouštěné přečištěné vody.

Samostatnou záležitostí je pak dostav-
ba kanalizačních řadů v ulicích, kde dosud 
nebyly vybudovány, zejména oblast kolem 
Modřínové, Dubové a dostavba ve Školní 
ulici. Pro tuto výstavbu bychom měli mít do 
konce roku 2024 zpracovanou projektovou 
dokumentaci (včetně domovních přípojek). 

A také včetně potřebných zbývajících propo-
jení na novou ČOV, které jsou nutnou pod-
mínkou pro uvolnění kapacity staré čistírny 
pro napojování dalších celých ulic. Vydání 
stavebního povolení pak odhaduji v průběhu 
roku 2025. Následná výstavba pak bude buď 
závislá na čerpání dotace, za účelem výstavby 
najednou, nebo bude probíhat postupně 
v průběhu několika dalších let podle mož-
ností financování z rozpočtu obce.

Přemysl�Zima,�
místostarosta obce
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Závěr školního roku v mukařovské školce

Psychoterapie a koučink
 na jihovýchod od Prahy

www.netraptese.cz

inzerce

„Voláme vás kamarádi, 
měli jsme vás všichni rádi.

Ve školičce naší milé, 
strávili jsme krásné chvíle.
Ach, ten čas tak rychle letí,
 už jsme vážně velké děti.“

Těmito slovy se 6. června loučili naši předškoláci se školkou, s ka-
marády, s pedagogy, školnicemi, kuchařkami. Pro všechny to byla 
významná událost. Jedno krásné a bezstarostné období dětství končí 
a další etapa v životech našich dětí začíná.

Loučení proběhlo v duchu rytířského pasování dětí, které nám 
v doprovodu oblíbených pohádkových písní uvedli herci z divadla 
Semafor. Děti se pod našimi křídly staly malými osobnostmi, při-
pravenými čelit novým výzvám, které je čekají na základní škole.

Rádi bychom poděkovali rodičům za podporu a důvěru, bez které 
by naše práce nebyla tak úspěšná a plnohodnotná. Společně jsme 
vytvořili prostředí, ve kterém se děti mohly cítit bezpečně.

Naši milí předškoláci, vaše zvídavost, nadšení a odhodlání jsou 
inspirací pro nás všechny. Věříme, že ve vás zůstanou vzpomínky 
na krásné chvíle strávené ve školce a že vše, co jste se naučili, vám 
bude v budoucnu užitečné. Přejeme vám mnoho úspěchů v další 
cestě. Pamatujte si, že vaše školka je místo, kde jste vždy byli a bu-
dete vítáni s otevřenou náručí.

Chtěli bychom také poděkovat paní starostce Haně Zákoucké za 
to, že byla součástí této významné události a společně s paní ředi-
telkou předala našim dětem vzpomínkové knihy a pamětní listiny.

Za�vedení�Mateřské�školy�Mukařov
V.�Doležalová,�zástupkyně�ředitele

V pátek 14. června 2024 umístily děti  informační ceduli k mokřadu 
na Žernovce. Spolu se svou paní učitelkou R. Kulhánkovou se po-
dílely na jejím obsahu i podobě, 
a tak jsou zde právem jmeno-
vitě uvedeni. Milým hostem 
byla odborná pracovnice říčan-
ského muzea K. Čiháková, se 
kterou si děti opět se zájmem 
popovídaly. 

Tím jsme dokončili technic-
kou stránku akce a následovat 
bude běžná údržba lokality – 
odstraňování náletů, budo-
vání zádržných tůněk, dosa-
zování aleje, podzimní sečení  
porostů.

Korpus tabule pracovníci 
technických služeb museli před 
instalací opravit po vandalském 
útoku. Doufáme, že tuto ceduli 
podobný osud nepotká.

František�Polesný,� 
zastupitel a předseda�Výboru�pro�životní�prostředí�obce�Mukařov

Prohlídka techniky SDH Mukařov
Opět jsme měli možnost se zúčastnit 
s dětmi z mateřské školy prohlídky 
veškerého vybavení Sboru dobrovol-
ných hasičů Mukařov. Děti tak viděly 
například opravdové vysílačky, tablet, 
proudnice, různé velikosti hadic, lana, 
sekerky, rýč a jiné vybavení. Nejen, že 
dětem odpověděli na všechny zvídavé 
otázky, ale děti si mohly prohlédnout a prozkoumat hasičský vůz, 
a to včetně vnitřního vybavení. Nechyběla ani ukázka hasičské vý-
stroje „co vše má takový hasič na sobě“, když je potřeba například 
zachránit lidský život či zprovoznit silnice od spadlých stromů…

Sboru dobrovolných hasičů Mukařov velice děkujeme za 
spolupráci a ochotu, zpestřili tak dětem běžné školní dny a děti 
také získaly užitečné informace o bezpečnosti, a především to 
byl pro ně velký zážitek.  Za�třídu�Berušek�M. Mathauserová

Výtvarná soutěž
Správa Krkonošského národního parku letos vyhlásila již 45. 
ročník výtvarné soutěže „Krkonoše očima dětí“. Poprvé se do 
soutěže zapojila i naše mateřská škola. Děti malování velmi bavilo 
a měly spoustu krásných nápadů. Mezi těmito malými umělci 
se v kategorii „Krkonoše očima dětí – volná tvorba, předškolní 
věk“ umístila a získala čestné uznání za svůj výkres i naše Eliška 
Valentová z třídy Ježečků. Moc jí gratulujeme a přejeme další 
výtvarné úspěchy. M. Čentešová

Infocedule k mokřadu na 
Žernovce úspěšně nainstalována
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Sezóna je u hasičské mládeže v plném proudu
Sezónu vždy zahajujeme v březnu soutěží uzlování „Škvorecké lano“, 
bohužel letos nám stupně vítězů unikly a získali jsme neoblíbenou 
bramborovou medaili. 

Na dalších soutěžích už jsme byli úspěšnější. První místo jsme 
obsadili s družstvem mladších v požárních útocích na soutěži „Koste-
lecké útoky“ v Podlipanské lize. Třetí místo pak patřilo družstvu našich 
starších. Tato soutěž se konala 20. dubna 2024 a rozhodně nebyla 
jednoduchá. Počasí předvádělo, co všechno v dubnu umí – pršelo, 
sněžilo, kroupy padaly, vítr fičel, jen sluníčko ne a ne vykouknout. 
Div, že žádné z dětí tento výkon neodstonalo. Kostelecké útoky jsou 
vždy taková generálka před vyvrcholením sezony ve hře Plamen. 

Hra Plamen není jen o „stříkání vody“, ale zahrnuje i atletické 
disciplíny a díky náročnému programu se koná celý víkend. Tentokrát 
jsme sešli 11. a 12. května v Čelákovicích a byli jsme připraveni podat 
co nejlepší výkony. Letos se nám vyhnula zranění, tak jsme se těšili, 
jak celé klání zvládneme. První disciplína v sobotu byla štafeta 4 × 60 
metrů, oba pokusy jsme měli platné, jen ten čas nebyl úplně skvělý 
a průběžně jsme byli uprostřed výsledkové listiny. Další disciplína 
jsou štafety požárních dvojic. Ty jsme měli natrénované a výsledný 
čas nám ukázal, že když druhý den ze sebe vydáme to nejlepší, 

mohla by nám vyjít i medaile. Konkurence byla veliká. V neděli se 
soutěží v požárních útocích. Ty nám jdou a také jsme to ukázali. 
Výsledný čas 26,29 s se stal naším rekordem. Radost byla veliká 
a my získali medaili za celkové 3. místo. 

Týden na to jsme zahájili Dětskou hasičskou ligu ve Svojšovicích 
– a rovnou vítězstvím. Opět počasí ukázalo, že soutěžit umíme i za 
špatných povětrnostních podmínek a ničeho se nelekneme. DHL 
jezdí mimo mladších žáků i starší a ti se umístili na 8. místě. Potýkali 
se však s řadou technických problémů, ale bojovali a nevzdali to. 
I to se u sportu stává. 

Být členem SDH jako mladý hasič neznamená jen jezdit po 
soutěžích a stříkat s vodou, ale zahrnuje to i výlety nebo účast ve 
výtvarných či literárních soutěžích. Pravidelně se v nich umísťuje-
me a jinak tomu není ani letos. Ve výtvarné soutěži se nám umístil 
Toník K. na druhém místě a pak se svými literárními díly z prvního 
místa okresní soutěže postoupily na krajské kolo Žofka P. a Anička 
P. Veliký úspěch oslavila Anička P., která se ve velké konkurenci na 
krajském kole umístila třetí a cenu si mohla převzít v zábavním parku 
Mirakulum. Předání cen v okresním kole nás teprve čeká a bude 
opět spojeno s prohlídkou hasičské stanice v Říčanech.

Václav�Pokluda,�vedoucí�mladých�hasičů�SDH�Mukařov

Je už tradicí, že začátkem června pořádáme pro děti z Mukařova 
a okolí populární Dětský den s hasiči. V sobotu 8. června bylo na 
fotbalovém hřišti v Mukařově zcela plno a účast dětí překonala 
naše očekávání.  Přišlo 260 dětí, které se chtěly bavit a užít si svůj 
dětský den. Tradičně máme připraveno dvanáct základních soutěží 
podporující rozvoj obratnosti, šikovnosti a trpělivosti. Z minulých 
akcí máme velmi dobrou odezvu na ukázku hasičské techniky včetně 
vybavení Policie ČR. Využili jsme rovněž nabídku pana Maštovského, 
který představil nejmodernější traktory ze svého vozového parku. 
Pan Maštovský společně se svými kolegy zajišťuje zimní údržbu 
komunikací. Návštěvníci dětského dne měli možnost si i v detailu 
prohlédnout popelářský vůz společnosti Marius Pedersen pro svoz 
komunálního odpadu.

Velkou radost nám udělala nabídka našeho člena sdružení 
pana Viktora Macháčka na vystoupení skupiny historického šermu 
Collegium Armatum. Divákům se ukázka nesmírně líbila a členové 
skupiny byli odměněni dlouho trvajícím potleskem. 

Dětský den s hasiči se nesmí obejít bez tradiční pěnové show. 
Sobotní počasí bylo naprosto ideální. Teploty šplhaly k příjemným 
dvaceti pěti stupňům a tak kromě pěny si děti užily i hromadné 
sprchování pod vodní tříští. Počasí nám prostě vyšlo.

Členové Sboru dobrovolných hasičů v Mukařově připravili 
chutné občerstvení pro soutěžící a jejich doprovod. Kupodivu 
v oblíbenosti pokrmu opět nezvítězil párek v rohlíku, ale tradiční 
domácí palačinky s jahodami a během necelých třech hodin jsme 
spotřebovali tři sudy limonády. Po absolvování všech dvanácti 
disciplín děti dostaly zmrzlinu, diplom a drobnost na památku 
Dětského dne s hasiči 2024. 

Pro úspěšné zvládnutí akce tohoto rozsahu se neobejdeme bez 
aktivního zapojení členů našeho sboru, podpory obce Mukařov 
a našich tradičních sponzorů. Všem, kteří se podíleli na bezpro-
blémovém průběhu Dětského dne s hasiči 2024, patří naše díky. 
Bez vás bychom to nezvládli. Děkujeme za podporu.

 � Petr�Doležel,�hospodář�SDH�Mukařov,�radní�obce

Dětský den s hasiči 2024 – atakován další rekord v návštěvnosti
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Žáci 3.C ZŠ Mukařov se dne 29.5.2024 zúčastnili finále projektové 
olympiády „Ukaž, co dokážeš“. Olympiáda byla zaměřená na rozvíjení 
prezentačních dovedností dětí ze základních škol. Letošní finále se 
uskutečnilo v Open Gate v Babicích.

Lada Sikorová (zprava), Iva Rybářová, Šárka Kubalová, Zuzana 
Kolaříková a Antonín Beneš spolu vytvořili tým s názvem Super 
zrak. Pro svůj projekt si vybrali téma „Lidské oko“. Toto téma je 
velice obsáhlé a tým se rozhodl, že bude zjišťovat, z čeho se oko 
skládá a jak funguje. 

Nad přípravou projektu se žáci scházeli ve svém volném čase. 
Během příprav dávali dohromady informace k jednotlivým částem 
oka získané z odborných knih. Navštívili paní doktorku Ivu Vokáčovou, 
která jim vysvětlila, jak funguje vyšetření u očního lékaře, jaké se 
používají přístroje a zároveň se mohli podívat na fotografii sítnice 
lidského oka. Ke svému projektu vytvořili funkční model oka, který 
se skládal ze zornice, lupy (čočka) a sítnice. Tím dokázali, že obraz 
dopadá na sítnici vzhůru nohama.

Součástí projektu byl i průzkum citlivosti vnímání barev u spolu-
žáků a rodičů nebo test na důkaz slepé skvrny v oku. Jako bonus pak 
tým připravil zajímavé porovnání očí vybraných zvířat s lidským okem.

Tým práce na projektu bavila a společně tak za deset setkání 

vytvořili prezentační tabuli obsahující informace a kresby ke sklad-
bě oka, výsledky průzkumu barevného vnímání, pokus se slepou 
skvrnou a již zmiňovaný funkční model oka. 

Porotě se jejich práce, zpracování i výsledná prezentace líbila 
a ze soutěže si odnesli krásné 2. místo!
  Mentor projektu a text:�Veronika�Rybářová

  ZŠ Mukařov

Projektová olympiáda

Abeceda peněz
Během měsíců května a června prošli naši 
druháčci a čtvrťáčci programem zaměře-
ným na finanční gramotnost. Věříme, že 
jsme podpořili jejich myšlení v této oblasti, 
protože jsme si vědomi, že v dnešní době je 
toto jedno z nejdůležitějších témat. 

Do programu vstoupili žáci zajímavým 
kvízem, který jim rozkryl okruhy spadající 
do této gramotnosti a následné kroky ab-
solvovali žáci s lektorkou a také třídními 
učitelkami. Využity byly různé materiály, ať 
už se jedná o prezentace, modelové činnosti 
ve skupinách, nebo pracovní sešity. 

Završením programu bude závěreč-
ný kvíz, kdy si žáci porovnají svůj posun 
vzhledem ke kvízu vstupnímu. Program 
děti velmi bavil, zejména práce v počítačové 
učebně, a nám nezbývá než si přát, aby byly 
do budoucna připravené do života nejen 
po finanční stránce. Petra�Kotrhonzová

Jeseteří farma
Exkurze na jeseteří farmu v Bečově nad Tep-
lou se zúčastnily 7. třídy v rámci předmětu 
zeměpis a přírodopis. Kromě prezentace 
zaměřené na vývoj a chov ryb a závěrečné-
ho kvízu si žáci mohli vyzkoušet i praktické 
úkony. Házeli sítí, pochovali či pohladili si 
jesetera a přesouvali dospělé exempláře 
z vnitřní kádě do venkovní nádrže. Viděli 
ryby v různých stádiích vývoje, dozvěděli 
se například o nemocech, jak se ryby třou, 
mohli zvažovat ekonomické aspekty obcho-
du s kaviárem. Někteří odvážlivci dokonce 

rybu políbili, ale v princeznu se nepromě-
nila. Akce byla plná nevšedních podnětů, 
vzpomínky na ně se žákům i po letech ne-
pochybně vybaví. Martina�Jakobová

Nulťáčci v Country rádiu
První týden v červnu se naše přípravná 
třída společně s učitelkou a asistentkou 
vydala do studia Country rádia. Tam si děti 
zazpívaly v živém vysílání píseň od zpěváka 
Ivana Mládka Jožin z bažin, kterou trénovaly 
v rámci hudební výchovy během školního 
roku. Na banjo je doprovázel pan moderá-
tor Jakub Jiroušek. 

V přízemí budovy sídlí TV Prima, takže 
na recepci děti mohly vidět, jak to vypadá 
také v televizi. O patro výš už na nás čekal 
moderátor Milan Schmidt, který nás uve-
dl a seznámil s tím, jak to funguje v rádiu 
a poté se šlo zpívat. 

Děti měly veliký zážitek a my s paní uči-
telkou jsme na ně byly moc pyšné. Jsme 
rády, když dětem můžeme plnit sny. Kladné 
ohlasy od rodičů, kolegů i od úplně cizích lidí 
byly neuvěřitelné.  Ještě jednou moc děku-
jeme za takovou příležitost. Tereza�Seidlová

Sportovní úspěchy našich žáků
Na jaře tohoto roku pokračují různá spor-
tovní klání v okresním i krajském měřítku. 

Nejdříve proběhla kola celostátní fot-
balové soutěže McDonald‘s Cup. Oba týmy 
– kategorie 1.–3. třídy a 4.–5. třídy – bojovaly 
na okresním kole s dalšími cca 30 týmy okol-
ních škol a troufáme si tvrdit, že úspěšně. 
Starší kategorie stanula na stupni vítězů 
a může se chlubit 2. místem a kategorie 
mladších dětí obsadila sice bramborovou 
pozici, ale i toto je skvělým umístěním v tak 
velké konkurenci. Dále se našich 23 žáků ve 
středu 15. května zúčastnilo Plavecko-bě-
žeckého závodu v Čelákovicích. Obsadili 
jsme 7 kategorií, od nejmladší z 1.–3. ročníku 
chlapci i dívky, až po nejstarší z 9. ročníku.

První disciplína proběhla v Městském 
bazénu, kde museli žáci z mladší katego-
rie uplavat libovolným stylem 50 m a žáci 
starší 100 m. Časy se zaznamenávaly i na 
setiny sekundy a podle umístění pak závod-
níci vybíhali jednotlivě z vysokého startu 
po oválu na atletickém hřišti. Mladší žáci  
500 m a starší 1 000 m. Konkurence byla 
veliká, bylo poznatelné, které školy mají mož-
nost trénovat plavání nebo běh po zpev-
něném povrchu. Všichni účastníci ze sebe 
vydali maximum a některým vyneslo jejich 
úsilí postup na krajské kolo, kde se můžeme 
pyšnit i vítězkou krajského kola, a to Claudií 
Ajchlerovou ze 3. třídy. Všem dětem děku-
jeme za reprezentaci školy a gratulujeme 
ke skvělým výkonům. 

Za�doprovody�dětí�–�Barbora�Gojová,� 
Zuzana�Kadeřábková�a Petra�Kotrhonzová
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Milí čtenáři, každý měsíc vám přinášíme prostřed-
nictvím obecního zpravodaje aktuální informace ze 
života naší školy. Za poslední měsíce jsme se s vámi 
v tomto periodiku podělili o 45 článků. Červenec 
není výjimkou. Poslední měsíc výuky ve školním roce 
2023/2024 je za námi a je tedy jedinečná příležitost 

trochu zabilancovat. Upřímně řečeno, je velmi těžké zhodnotit, čím 
začít, zážitků a projektů máme za sebou celou řadu. 

A tak si dovolím začít čísly:
1 teambuildingová akce a další 4 společenské akce pro 
zaměstnance školy
1 Mukařovská olympiáda dětí a mládeže
1 vzdělávací projekt pro rodiče v rámci projektu O2 chytrá škola
1 rozhovor v Českém rozhlase Dvojka
1 vystoupení žáků v Country radiu
1 zájezd do zahraničí (“Napříč Itálií”)
1 vlastní volnočasová kolekce oblečení ZŠ Mukařov
1 návštěva opery mimo výuku, aneb rádi se obklopujeme 
dětmi i ve svém volném čase
1 vánoční jarmark pořádaný žákovským parlamentem
2 charitativní akce – Květinový den, podpora Kloktex – díky 
vám velmi úspěšné
2 školní psychologové
2 vyhrané týmové poháry
2 profily na sociálních sítích, které všechny rodiče a přátele 
školy informují o dění v naší škole
2 školení pro pedagogy
3 získané granty a dotace (O2 Chytrá škola, šablony OP JAK, 
Grant od Středočeského kraje zaměřený na prevenci sociálně 
patologických jevů)
5 sportovních kurzů (turistický kurz, adaptační kurz, cyklistický 
kurz, lyžařský kurz a vodácký kurz) a další ozdravné pobyty 
pro žáky 1. stupně
5 vyučujících připravujících žáky 5. a 9. ročníku na přijímací 
zkoušky formou speciálního kurzu

7 účastí na předmětových olympiádách
8 povinně volitelných předmětů z různých odvětví (Lesní 
přírodovědci, Pekelná kuchyně, Devatero řemesel, Chemicko-
biologická praktika, Matematicko-fyzikální seminář, Trénink 
komunikačních dovedností, Ateliér, Certifikát z AJ)
8 ocenění za skvělé výkony našich žáků (individuální poháry 
nebo medaile)
9 účastí na sportovních akcích
9 školních projektů 
41 preventivních programů pro žáky 
Přes 149 zveřejněných příspěvků a 59 příběhů na sociálních 
sítích, které průběžně informují o dění v naší škole
94 zaměstnanců 
Téměř 700 žáků vzdělávajících se v naší škole 

Jak z počtu našich žáků i zaměstnanců vyplývá, patří ZŠ Mukařov 
mezi opravdu velké školy. Je tedy nutné, aby pro její správný chod 
šlapalo vše jako hodinky. A to od samotného vzdělávacího procesu 
přes provozní záležitosti až po samotnou komunikaci a prezentaci 
školy. Je také nutná spolupráce mezi školou a zřizovatelem, ale 
i s rodiči. Osobně tuto spolupráci vnímám velmi pozitivně, je přeci 
dobré jít našim žákům příkladem. 

Jak píši ve své koncepci rozvoje školy: „Všichni se od života 
učíme, a zejména děti. Pokud žijí v nepřátelství, naučí se útočit. 
Pokud žijí v toleranci, naučí se být trpělivé. Pokud žijí v po-
vzbuzení, naučí se věřit. Škola by tedy měla být nejen místem 
pro samotné vzdělávání, ale také bezpečným místem plným 
podpory ze strany pedagogů.”

Mám kolem sebe skvělý tým lidí, kteří naší školou žijí a čas strá-
vený s našimi žáky je pro ně velmi příjemnou denní záležitostí. Jsou 
to nejen pedagogové, ale také provozní zaměstnanci a také tým 
vedení školy, který se každý den stará o to, aby nerušeně mohla 
probíhat výuka a vše klapalo tak, jak má. 

Těšíme se na prázdniny a v plné síle se opět ozveme na začátku 
školního roku 2024/2025.
  Daniel�Barták,�ředitel�ZŠ�Mukařov

  ZŠ Mukařov

Školní rok 2023/2024 v ZŠ Mukařov

Po dvou letech, což by měl být pravidel-
ný interval tohoto sportovního svátku, se 
naše škola oděla opět do olympijského hávu 
a připravila pro děti 2. školní olympiádu 
pod záštitou Českého olympijského výboru. 

Tento interval kopíruje také letní Olympiádu 
dětí a mládeže, kde si poměřují síly v mnoha 
odvětvích sportu sportovci ze všech krajů 
ČR a určitě stojí za zmínku, že na XI. LODM 
ČR 2024 bude mít i naše škola své zástupce. 

U nás soutěží proti sobě jednotlivé třídy, 
a to zvlášť prvního a zvlášť druhého stupně, 
svou kategorii mají pak pro sebe nejmladší 
děti z přípravné třídy a prvních tříd. V kaž- 
dé kategorii je tím hlavním lákadlem mít 
v držení putovní pohár ředitele školy a být 
zvěčněn na štítku poháru.

Sportovní klání pro 2. stupeň máme 
již úspěšně za sebou a kromě jednotlivých 
umístění a ocenění získala celkové prvenství 
7.B třídní učitelky Lenky Hejdukové. Termín, 
který byl určen pro 1. stupeň, nám zhatilo 
počasí.

Každopádně naši borci z 2. stupně sou-
těžili v těchto disciplínách: fotbal, házená, 
hod na koš, hod medicinbalem, štafeta, vytr-

valostní běh, sprint a skok do dálky z místa.
Děti z prvního stupně zabojovaly v těch-

to disciplínách: fotbal, vybíjená, hod na koš, 
hod medicinbalem, štafetový běh, vytrva-
lostní běh, sprint a skok do dálky z místa. 
Vítěznou třídou 1. stupně se stala 5.B.

Na závěr patří velké poděkování hlav-
ním organizátorkám soutěže p. učitelkám 
Barboře Gojové, Renatě Kulhavé a Nikole 
Bitalové a samozřejmě i všem, kdo se jak-
koliv podílejí na zdárném průběhu akce.

   Zaštítění�akce�a text:�Petra�Kotrhonzová

Školní olympiáda
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Pane Míle, povíte nám, jak jste se ocitl v Mukařově?
Celkem jednoduše. Před mnoha lety, ještě na studiích, jsem měl 
kamaráda, který tady měl a snad stále má dům, kousek od kostela. 
Tehdy jsme ho přijeli s kluky ze školy navštívit a úplně mě to tady 
nadchlo, opravdu. To víte, vyrůstal jsem v Praze v paneláku. No, 
a ten kamarád měl z kuchyně, ihned nad linkou, okno s výhledem 
přímo do lesa. Ten klid a pohoda, které jsem tady tehdy zažil, ve mně 
zůstaly. Když jsme později s rodinou hledali pozemek pro bydlení 
mimo Prahu, doslechl jsem se, že zdejší obec jeden prodává. Bylo 
to normálně na vývěsce, přihlásili jsme se... a už to bude sedmnáct 
let, co jsme se stěhovali.  

Co se vám vybaví při vzpomínkách na první roky na vesnici?
Ticho, klid a úžasná příroda. Nedostatek míst ve školkách, školách. 
Komplikovaná doprava a skvělí sousedé.

Zmínil jste školy, dopravu. Jak podle vás k současnému stavu 
došlo?
Vždycky jsem říkal, že starostové malých obcí jsou na tom výrazně hůř 
oproti vysoce postaveným politikům. Starostové totiž ten výsledek, 
ten „produkt“ dodat musí. Musí umět problémům předcházet a za 
to jsou hodnoceni. Kdežto vrcholový politik problém většinou řeší, 
až když vznikne, a ještě se u toho mnohdy tváří strašně dynamicky 
a akčně. Bohužel, společnost pak nehodnotí to, že ten problém vůbec 
neměl nastat. A to je ten velký rozdíl mezi starostou menší obce nebo 
řekněme manažerem či majitelem firmy, kteří problémům musí 
umět předcházet. Když jim nebudou předcházet, tak nebudou dělat 
nic jiného než hasit průšvihy, místo toho, aby odstraňovali příčiny 
problémů a zajišťovali prosperitu.  

Tuším, že hovoříte z vlastní bohaté zkušenosti...
Sedm let jsem dělal prezidenta Svazu průmyslu a dopravy a za tu 
dobu jsem zažil pět premiérů a šest vlád. Za ty roky to bylo nesčet-
ných jednání, z nichž také pramení můj velmi realistický pohled na 
věc, který může mé okolí vnímat jako pesimistický, kompenzovaný 
trvalou snahou o zachování životního optimismu.

Myslíte si, že nám tady chybí nějaká kontinuita, politicko- 
společenská odpovědnost?
Není tu elementární ochota pracovat na věcech koncepčně a podílet 
se na nějaké systémové dohodě. Tady vidíte, že se kdekdo snaží najít 
na všem nějakou výhodu pro sebe nebo svou stranu či hnutí, místo 
toho, aby si přiznal, že některé věci je prostě potřeba řešit široce 
přijatelným konsenzem. Naštěstí jsme zvládli ty zásadní a důležité 
věci národního zájmu dotáhnout ještě před nástupem populismu 
a navzdory trvalým snahám vytvořit rozhádanou společnost – tedy 
že čím hůře, tím lépe – vstoupili do NATO a realizovali zásadní kroky 
směrem k demokratickému uspořádání, to naštěstí ano. 

Bohužel doplácíme na to, že se v dnešní politice nenosí řešení a od-
straňování příčin problémů. Nosí se spíš taková virtuální realita, 
nesplnitelné sliby, které vypadají hezky, jsou tam emoce, prostě 
marketingově super, ale není to o žádném rozumu. Není to o moti-
vaci posunout věci správným směrem a dohodnout se. Příkladem 
je současná důchodová reforma – je vlastně zázrak, že se aspoň 
nějakou parametrickou změnu povedlo udělat. A že zajistí, že tady 
budou diferencované důchody a budou na nějaké plus minus v uvo-
zovkách rozumné výši, a ne jen nějaké všem společné minimum. 

Jaroslav Míl: Pohoda a klid v Mukařově mě uchvátily
Rozhovor

S předním expertem na energetiku, bývalým generálním 
ředitelem společnosti ČEZ, bývalým prezidentem Svazu 
průmyslu a dopravy, bývalým vládním zmocněncem pro 
jadernou energetiku a hlavně také mukařovským občanem 
panem Jaroslavem Mílem o jeho vztahu k Mukařovu, o politice 
i energetice. 

  

I tak bude tento pozitivní krok napadán ze všech stran místo toho, 
aby se ostatní přidali a připsali si reformu jako své společné dílo. 
Ono totiž s výjimkou výrazného zvýšení sociálních odvodů, a tedy 
ve svém důsledku daňové zátěže všech, moc jiných zásadních řešení 
není. To se prostě nenosí a je to velká škoda.  

Jak vnímáte současnou evropskou politickou scénu?
Problémem Evropské unie je, že se absolutně odchýlila od toho, proč 
byla založena. Cílem bylo udržení míru na evropském kontinentu, 
a to prostřednictvím výrazné hospodářské spolupráce. Od založení 
Evropského společenství uhlí a oceli jsme v dalších letech došli k defi-
nici čtyřech hospodářských pilířů – volný pohyb služeb, kapitálu, zboží 
a následně i lidí. Až na volný pohyb služeb to celkem dobře fungovalo, 
ale pak se cíle místo soustředění se na jejich plnění začaly doplňovat 
o dodržování základních práv a svobod, sociální jistoty a řadu dal-
ších. To ovšem vedlo k tvorbě a uplatňování regulací zasahujících 
do běžného života firem a občanů, o které v podstatě nikdo nestál. 

Když si vezmete třeba energetiku, tak sice platí ty základní dohody 
o právu na vlastní energetický mix, ale následně se vytváří tzv. pro-
váděcí předpisy, které jsou hlavně úřednické a jsou schvalovány 
většinovým hlasováním. A tyto předpisy vám pak často v podstatě 
znemožňují realizovat to, co vy chcete, jakkoliv vám to ty základní do-
hody garantují. A důvody jsou různé, ať už ideologické, administrativní 
nebo ekonomické, motivované hospodářskými zájmy konkrétních 
zemí. Takhle to prostě je a je to špatně. Tomu se už v minulosti 
měli konkrétní politikové, a hlavně naše státní správa postavit. Pak 
vám vítězí ideologie, která pomáhá řadě institucí nebo lidí a firem 
extrémně zbohatnout, ale celý původně prospěšný záměr je ten tam. 
Klasický příklad – emisní povolenky. Všechno tohle bohužel běžní 
občané EU vidí a často to vede k deziluzi a jednoduchým řešením 
typu, pojďme to všechno zrušit, vystoupíme...

Na tato a podobná zdánlivě jednoduchá řešení říkáte co?
Skutečností je, že EU je při své velikosti velmi slabá, neumí vymáhat 
naplňování dohod s třetími stranami, ať už se jedná o Čínu, Rusko, 
USA či země Arabského poloostrova. Takže my vystoupíme, budeme 
sami a budeme to umět? Dnes velmi často neumíme prosadit své 
zájmy a udělat smysluplnou dohodu s jedním partnerem, který je 
zastupovaný Evropskou komisí, a najednou budeme tak dobří, že 
budeme schopni dělat sedmadvacet nebo šestadvacet různých dohod 
v Evropském rámci a desítky dohod ve světě? A kdo je bude dělat?  
Ti úředníci, kteří neumějí prosadit jednoduchou dohodu v základním 
zájmu České republiky ani za běžné situace, ale najednou to budou 
umět se všemi? Vždyť budeme ještě ve slabší pozici než dnes. Jak říká 
klasik: „No, to byste pak plakal očima, když to slyšíte“.
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Jaroslav Míl
Generální ředitel společnosti ČEZ (2000–2003), vlád-
ní zmocněnec pro jadernou energetiku (2019–2021), 
prezident Svazu průmyslu a dopravy (2004–2011). 
Působil v představenstvu Slovenských elektráren 
za italskou společnost ENEL a největšího těžaře uhlí v Rusku SUEK 
(2013–2015). Jako zmocněnec pro jádro měl na starosti především 
dostavbu Dukovan. Aktivně se zasazoval proti účasti Ruska a Číny 
v tendru dostavby elektrárny. Vystudoval elektrotechnickou fakultu 
ČVUT a dvouleté postgraduální studium Jaderná energetika na strojní 
fakultě. Od roku 2007 žije v Mukařově. Zdroj: idnes.cz

Jako Británie po Brexitu. A že to je v Evropě jiná váha, než my...
Není to tak úplně jednoduché, jak všechno zvenku vypadá. Potřebu-
jete výkonný, schopný a zainteresovaný aparát, a ten prostě není. 
Česká státní správa není hodnocena za výsledek práce, za nějaký cíl, 
který se splní. U nás jsou úředníci hodnoceni za to, že pracují, za tu 
činnost. Že ta činnost je často nesmyslná, nepotřebná či nekvalitní, 
to už nikdo neposuzuje. A takhle je bohužel ta naše státní správa ve 
většině organizovaná. Na Spojeném království je nejlépe vidět, o jak 
náročný úkol jde a jaké jsou dopady. 

K tématu ještě dva pojmy – udržitelnost, Green Deal. Není to 
nová mantra?
Green Deal je politická proklamace, která sama o sobě neublíží, když 
ji nezrealizujete. Je to mantra, je to ideologie vycházející z nějakých 
argumentů o oteplování a příčinách oteplování planety a predikuje, 
co bychom měli provést pro to, abychom to oteplování omezili. 
Když pominu, jak validní a reálné jsou obecně uváděné příčiny toho 
oteplování, tak problém Green Dealu je již zmíněný prováděcí před-
pis, v tomto případě zvaný Fit for 55. A ten sám o sobě je rdousící, 
extrémně drahý a pomáhající jen některým. Byl i přes silnou kritiku 
ze strany odborníků a dotčených institucí, navíc bez vyhodnocení 
ekonomických dopadů na domácnosti a průmysl, v závěru roku 2021 
tehdejší vládou schválen. Teď se k tomu nikdo z těch, co za to měli 
zodpovědnost, nehlásí. Dopady vidíme dnes, a bohužel je uvidíme 
i v dalších letech.

Faktem je, že k tomu oteplení dojde. I kdybychom dnes všichni na 
planetě vymřeli, tak k němu dojde, bez ohledu na to, jestli něco do 
ovzduší dále produkujeme, nebo ne. Jen dodám: Když víme, že k tomu 
oteplení o tři stupně stejně dojde, nebylo by lepší ty peníze investovat 
do opatření vedoucích k tomu, aby to lidstvo mohlo tam, kde žije, 
dál přežít? Aby mělo potraviny, vodu? Ono to totiž neznamená, že 
po tom oteplení dojde ke světové tragédii, znamená to, že tady bude 
jiné podnebí. Na severu bude jiné, na jihu bude taky jiné, ale to pořád 
neznamená, že přijde totální zkáza a že se s tím nedá nic dělat. Navíc 
pro nás ve středu Evropy, s našimi přírodními podmínkami, by náklady 
na přizpůsobení se měly být jedny z nejnižších. Drtivá většina evrop-
ských politiků se tváří, jako bychom ten nárůst teploty mohli zastavit, 
místo abychom reálně pracovali na tom, aby tady v roce 2060 nebo 
2100 mohly další generace normálně žít. Ty celkové globální emise 
Evropa se svým mizivým vlivem změnit prostě nemůže. 

Jak vidíte budoucnost obnovitelných zdrojů?
Jejich slabinou, stejně jako přirozenou vlastností, je nestabilita. Slunce 
pořád nesvítí, vítr pořád nefouká. To musíte dorovnávat výrobou ze 
záložních zdrojů. Dnes máme stabilitu dodávek elektřiny ze součas-
ného energetického mixu extrémně vysokou, což za minulého režimu 
standardem nebylo, spotřeba byla regulována. Je faktem, že správci 
sítí budou muset zasáhnout a vedle nákladného zajištění dodávky 
od záložních zdrojů (plynové elektrárny) začít řídit stranu spotřeby, 
tedy regulovat nejdříve velké spotřebitele a následně k regulaci 
ekonomicky motivovat i domácnosti. Bude snaha regulovat zapnutí 
větších domácích spotřebičů, protože to bude jediná možná cesta, 
jak udržet síť a dodávky stabilní.

A zařídit to půjde paradoxně celkem jednoduše. Například změnou 
ceny platby za jistič. Umím si představit, že za mnou či za vámi přijde 
distributor s nabídkou, dnes platíte tisíc pět set za jistič, ale od nového 
roku je změna. Můžete platit 1000 Kč, když budete souhlasit s tím, že 
vám můžeme řídit vaše spotřebiče typu pračka, sušička a tak dále. 
Nebo 2500 Kč/měsíc, když s tím souhlasit nebudete. Spotřebitel bude 
ekonomicky motivován ke snížení svého spotřebitelského komfortu. 
Takhle to nakonec za nějakých deset, patnáct, dvacet let dopadne. 

Je tedy současný trend decentralizace výroby elektřiny podle 
vás smysluplný?
Není, mimo jiné povede k mnohasetmiliardovým investicím do pře-
nosových a distribučních sítí, které zaplatí zákazníci, tedy odběratelé. 
A není zde nikdo, kdo to zastaví. Je zde příliš mnoho ekonomických 
zájmů a nikdo se nesnaží řídit energetiku v logice snížení nákladů 
na celkový systém, tedy výrobu, přenos a distribuci a spolehlivou 
dodávku na co nejnižší úroveň. Každý si vyzobává, co se mu hodí, 
tím se celková cena zásadně zvyšuje. Touto cestou se ale vydává 
hlavně Evropa. Ve světě funguje energetika jako zdroj ekonomické-
ho rozvoje, Indie, Jižní Amerika, Indonésie a celá jihovýchodní Asie, 
Spojené státy plus arabské země. Čína se vydala cestou obnovi-
telných zdrojů, ale pozor, ne tak nesmyslně jako Evropa. Tam sice 
postavíte stovky megawatt fotovoltaických panelů, ale vedle nich 
máte zajištěnu velkou spotřebu energie, a hlavně záložní zdroje, 
především uhelné. Vše dokáží efektivně zregulovat v rámci daného 
regionu a vyrobená elektřina nezahlcuje přenosové soustavy cestou 
na druhou stranu země.

Vraťme se na závěr domů. Jaderná elektrárna Temelín se začala 
stavět v 80. letech a dokončena byla kolem roku 2000. Proč 
stavba a zprovoznění jaderné elektrárny trvá takovou dobu? 
Je to technologickou komplikovaností?
Na začátku je to hlavně velká komplikovanost povolovacího řízení, 
jinými slovy papírování. Další věcí je, že musíte mít s předstihem 
připravené lidi. Když je nemáte, je to velký problém, protože učit 
se na stavbě elektrárny je to nejdražší, co můžete udělat. Dalším 
klíčovým účastníkem je dodavatel, který přijde s projektem, jenž je 
licencován v zemi původu a na základě jeho projektu se pak získává 
stavební povolení. To konkrétně u nás posvěcuje přes čtyřicet dotče-
ných orgánů státní správy a samospráv. A každý z nich vám do toho 
projektu může nějakým způsobem zasáhnout. Následně to musí 
dodavatel v nadsázce doprojektovat, ale není to pouze o elektrár-
ně – abyste vůbec mohli začít stavět, potřebujete zřídit, to znamená 
vybudovat zařízení staveniště, což se dá přirovnat k postavení malého  
města.

Když tohle všechno máte a elektrárnu stavíte, tak největší výzvou 
je propojení stavební a technologické části dodávek s kombinací 
řady profesí na extrémně malém prostoru, které navazují jedna na 
druhou. Když se vám z jakéhokoliv důvodu zbrzdí jedna, zbrzdí se 
vám všechny ostatní, které však musíte pořád platit. To znamená, 
aby to všechno fungovalo, potřebujete velmi kvalitní lidi, kteří už tím 
prošli, kteří mají autoritu a jsou schopni stavbu efektivně řídit, a to 
všechno jak na straně dodavatele, tak na straně investora, tak třeba 
i na straně těch dozorných orgánů. Když tohle nemáte, dochází ke 
zdržování a zdražování obřích rozměrů.

Je to zkrátka komplexní stavba, která ukáže, jestli na to máte. Jako 
když stavíte Eurotunnel a podobně náročné stavby. Zjistíte, že potře-
bujete lidi s obrovským zaujetím, pevným charakterem a schopností 
rozhodnout, zároveň jim musíte dát dlouhodobou podporu a důvěru. 
Když tohle není, tak se vám to rozpadne pod rukama. 

Velice nás těšilo a děkujeme za zajímavý rozhovor. Ať se vám  
v Mukařově nadále dobře žije. 
Také mě těšilo, děkuji za příjemně strávený čas a přeji všem spolu- 
občanům hezké léto. 

 Rozhovor�připravili�P. Doležel,�H. Zákoucká, Š.�Januszek
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V červnu jsme měli tu čest pozvat všechny první třídy do knihovny 
na akci „Pasování na čtenáře“. Děti jsme přivítali v pohádkových 
kostýmech, které symbolizují svět fantazie, do kterého se pomocí 
knížek mohou přenášet. Malí čtenáři měli za úkol z knížky plné zá-
bavných hádanek přečíst krátký text a ostatní vzorně poslouchali, 
aby dokázali říct správnou odpověď. 

Za úspěšné zvládnutí čtenářských dovedností děti dostaly 
diplomy a knížku pro prvňáčka (dotovanou ze SKIPu – Svazu knihov-
níků a informačních pracovníků ČR). Všichni získali také průkazku 
čtenáře naší knihovny s platností na jeden rok. Upřímně doufá-
me, že se všechny děti stanou našimi pravidelnými návštěvníky.  
Pozor, knihovna bude mít v červenci a srpnu letní otevírací 
dobu, otevřeno bude vždy pouze do 17 hodin. 

V týdnu od 29. 7. do 8. 8. 2024 bude pro veřejnost knihovna 
uzavřena úplně.  Petra�Houdková,�Simona�Vittová,�knihovnice

Vážení čtenáři, mnoho bylo v posledních letech napsáno o kanalizaci, 
a tak bych pro změnu tento článek rád věnoval informacím o vodovo-
du v obci. Jak možná víte, pro veřejný vodovod využíváme dva vodní 
zdroje – místní vrt a Želivku. Místní vrt zásobuje převážně místní část 
Mukařov a několik ulic v Srbíně, zbytek obce je napájen vodou ze Želivky. 
V posledních týdnech bohužel došlo k situacím, kdy vrt s úpravnou 
nebyly schopné mukařovské spotřebiště zásobit. Jde o důsledek 
kombinace poklesu hladiny spodních vod, zvýšené spotřeby vody 
v květnu, nedávno odhaleného a opraveného úniku z potrubí 
a malého objemu vodojemu. Tento nedokáže pojmout dostatečné 
množství vody k vytvoření rezervy pro překlenutí poruch, či zvýšené 
spotřeby ve špičkách tak, aby zásoba vody vydržela, než se voda z vrtu 
do vodojemu doplní. Proto byl několikrát nouzově do Mukařova pře-
pojen vodovod ze Želivky. V souvislosti s možnou potřebou nouzově 
zásobovat Mukařov ze Želivky obec nechala vypracovat v loňském roce 
generel vodovodu, který řeší budoucí možnosti zásobování obce vodou. 
Po projednání generelu vás chci seznámit s jeho výstupy.

Nový vrt, modernizace úpravny či nový vodovod
Pro oblast úpravny vody Mukařov je v současné době povolován 
nový zkušební vrt v babickém lese k prověření možnosti zvýšení 
kapacity našeho vodního zdroje. Pokud se potvrdí nová zásoba 
vody, bude nás čekat přestavba úpravny na vyšší kapacitu a výstavba 
nového vodojemu o objemu 400 m3 k zajištění bezpečnostní zásoby  
vody. 

V případě, že se vydatnost nového vrtu nepotvrdí, bude stačit 
úpravnu vody „pouze“ modernizovat a vybudovat vodojem poloviční. 
V té situaci je ovšem nutné uvažovat o zásobování velké části Mukařova 
ze Želivky natrvalo. S touto variantou projekt Želivky podle původního 
zadání nepočítal. V takovém případě by proto bylo nezbytné vystavět 
centrální zařízení pro redukci tlaku na kruhovém objezdu a nový 
kapacitnější vodovodní řad v délce 2,5 km z vodojemu ve Svojeticích 

do Srbína. A také nasmlouvat a doplatit vyšší kapacitu dodávek vody 
ze Želivky ve svazku Region Jih.

Třetí variantou je pak napojení Mukařova na nově připravovaný 
vodovod Říčany–Český Brod, který povede silnicí I/2. Do tohoto pro-
jektu je naše obec také zapojena, nutnou podmínkou je však výstavba 
vodojemu v Mukařově, protože z tohoto přiváděcího vodovodu není 
možné přímé propojení do spotřební sítě.

Dokud se nepodaří vyřešit jednou ze tří variant dodatečný zdroj 
vody pro Mukařov, není bohužel z kapacitních původů možné rozšíření 
vodovodu do ulic, kde ještě není zaveden. Abychom ulevili úpravně vody 
a vrtu v Mukařově a zlepšili zásobování vodou v domech v Šípkové, které 
si stěžují na nízký tlak vody při zásobování z Mukařova, je připravová-
no trvalé přepojení části Srbína pod Budama na Želivku. Propojovací 
potrubí je již hotové, ale z důvodu rizika překročení maximálního po-
voleného tlaku ve spodní polovině Fialkové a spodní části Šípkové obec 
před přepojením osadí redukční ventily na domovní rozvody vody. Toto 
nejrychlejší i nejefektivnější řešení schválila Rada obce s ohledem na 
konfiguraci vodovodní sítě a potřebu dalšího budoucího propojování 
vodovodu Region dále do Mukařova a Žernovky, z kterýchžto důvodů 
není možné pro uvedenou oblast realizovat osazení centrální redukční 
šachty. Samostatnou kapitolou je pak na jaře příštího roku plánovaná 
výstavba posilovací tlakovací stanice v ulici Na Dolách pro zlepšení 
tlakových poměrů vodovodu v nejvýše položené ulici Na Kopci. 

Protože tlak ve vodovodní síti se neustále mění a dochází k jeho 
výkyvům nejen v závislosti na vodním zdroji či nastavení výkonu 
čerpadel úpravny, ale též i podle aktuální spotřeby vody, doporučuje 
obec všem domácnostem osazení redukčního ventilu na domovní 
rozvod. Instalace redukčního ventilu není nákladnou záležitostí a díky 
možnosti individuálního nastavení hydrostatického tlaku vody na 
hlavním přívodu do nemovitosti umožní nastavit a udržovat vstupní 
tlak na hodnotě vyhovující zásobování dané domácnosti bez ohledu 
na výkyvy tlaku ve vodovodním potrubí v ulici. Přemysl�Zima

Vodovod v Mukařově a jeho další rozvoj

Děti z prvních tříd navštívily knihovnu a byly pasovány na čtenáře
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Milé děti, vážení rodiče, rádi bychom vám 
popřáli krásné prázdniny plné sluníčka, slad-
kého nicnedělání a letní pohody.

Děkujeme vám všem za celoroční 
spolupráci a těšíme se v září na nové děti 
v přípravné hudební výchově a v literárně-
-dramatickém oboru. Potěšilo nás, jak velký 
byl o LDO zájem. Myslíme si, že se podařilo 
postavit velice silné skupiny, které  se ča-
sem začnou zapojovat do našich veřejných 
akcích. Posílili jsme i obor hudební. Veške-
ré informace k novému začátku školního 
roku 2024/2025 naleznete od 27. srpna na 
www.zusricany.cz.

Dovolte nám, abychom vám v krátkosti 
připomněli momenty, které nás v letošním 
roce potěšily.

Velikonoční koncert  
Již podruhé jsme s laskavým svolením pana 
faráře Viktora Frýdla uspořádali v muka-
řovském Kostele Nanebevzetí Panny Marie 
Velikonoční koncert. I když byla  ještě zima, 

přesto si koncert žáků ZUŠ Říčany poslechlo 
publikum v téměř zcela zaplněném kostele. 

Spolupráce s Českou filharmonií
Jednou za tři roky jsou středočeské ZUŠ 
vyzvány ke spolupráci s Českou filharmonií. 
Žáci z jednotlivých ZUŠ jsou do projektu 
vybíráni velmi pečlivě a musí prokázat svo-
ji dokonalou technickou připravenost ve 
zvládání svého nástroje. Vyvrcholením celé 
akce je koncert v Rudolfinu, pod taktovkou 
význačného dirigenta. Tento rok se dirigent-
ské taktovky ujal Petr Altrichter.

Jedním z vybraných mladých hudebníků, 
který má tu čest se tohoto projektu účastnit, 
je mukařovský talentovaný klarinetista Jan 
Parobek (na�fotografii�níže), který studuje 
klarinet ve třídě p. uč. Petra Sinkule. 

Vážení rodiče, milé děti, přejeme krásné 
léto!  

 Vaše�ZUŠ�Říčany�–�Mukařov

Vážení a milí účastníci pochodu, vážení organizátoři,

46. ročník pochodu Mukařovská kecka je už opět za námi, a já bych 
touto cestou velmi rád poděkoval každému, kdo se pochodu zúčastnil 
nebo se podílel na jeho přípravě. Je pro nás neskutečnou motivací 
do další práce, s jakým elánem a ochotou nám s přípravou akce 
pomáhají dlouholetí, ale i noví podporovatelé a organizátoři, i když 
jsou časově hodně zaneprázdněni nebo jejich aktuální zdravotní 
stav třeba není 100%. Upřímné díky všem, že se opět vše vydařilo na 
jedničku. I přesto, že se nám malá komplikace nevyhnula, to musíme 
sportovně přiznat. Na trase 25 km jsme měli ráno připraveno málo 
startovních brožur s mapičkou, za což bychom se rádi účastníkům 
této trasy omluvili.    

Letos si s námi v průběhu příprav trochu hrálo počasí a dlouho 
jsme nevěděli, jestli se máme připravit na deštivý nebo slunečný 
den a jakou účast můžeme očekávat. Naštěstí se počasí den před 
pochodem umoudřilo a mohli jsme tak v klidu a bez deště označit 
všechny trasy a připravit se na hojnou účast. V samotný den akce bylo 
až do odpoledne polojasno a teploty dosahovaly příjemných 24 °C. 

Hlavním cílem letošního ročníku bylo překonání letitého rekordu 
účastníků pochodu, a proto jsme velmi pilně pracovali na propagaci 
již od loňského roku. V průběhu roku jsme poprosili všechny okolní 
obce o vyvěšení letáků, sdílení akce na sociálních sítích a webových 
stránkách obcí a rozšířili jsme okruh FB skupin, kde sami akci sdílíme. 
Bohužel se nám, i přes veškeré úsilí, tento cíl splnit nepodařilo, ale 
i tak si na start našlo cestu krásných 798 lidí, za což opravdu srdečně 
děkujeme. Bohužel se sešlo více věcí, které na to měly vliv. 

Za prvé rozmary počasí před startem a určitě nás ovlivnil i souběh 
Mukařovské kecky s několika dalšími zajímavými akcemi v okolí. 
O to více si vážíme celkové účasti v letošním roce a už teď začínáme 
pracovat na propagaci pro rok 2025, aby se nám podařilo zlomit 

rekord napřesrok. Na trasu 7 km se vydalo 437 účastníků, na trasu 
15 km vyrazilo 260 lidí a na 25 km pak úctyhodných 101 dálkových 
chodců a běžců, což je nejvíce od roku 1995. Vám všem, kteří jste 
absolvovali některou z tras pěšky, na kole nebo jste trasu běželi, 
patří opět veliký obdiv a obrovská pochvala. Děkujeme moc.  

Na závěr si dovolím ještě jednou poděkovat všem organizá-
torům. Díky moc každému, kdo značí trasy, zajišťuje občerstvení, 
pomáhá s propagací, zajišťuje kontroly nebo pomáhá s organizací 
na startu a v cíli. Dámy a pánové, za vedení TJ Sokol Mukařov Vám 
srdečně děkujeme. 

V neposlední řadě musíme poděkovat našim podporovatelům, 
a těmi jsou obec Mukařov, pekařství Frydrych v Říčanech a časopis 
Zápraží. 

� Za�TJ�Sokol�Mukařov�Tomáš�Bergmann
www.mukarovskakecka.cz

Poděkování za účast na 46. Mukařovské kecce 

Základní umělecká škola Říčany – Mukařov přeje dětem a rodičům 
krásné prázdniny!
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GALERIE Stará škola   
 � 1. 7. – 28. 8. Mukařovské moře – Svět ticha a barev  

Výstava�podmořských�snímků�fotografa�George Ondříčka.�

Obec Mukařov & Kino na kolečkách
 � 24. 7.|21 h Letní kino Mukařov – „Sladký život“

Láska�vaří�tu�nejsladší�marmeládu!�Nová�komedie�od�tvůrců�filmu�
Ženy�v běhu.�Pro�podrobnosti�k promítání sledujte infokanály  
obce. 

 � 15. 8.|21 h Letní kino Mukařov – „Fantastická parta“
Jedenáctiletý�Alfonso,�potomek�Dona�Quijota,�a jeho�tři�králíci�se�
spojí s tajnou�láskou�Victorií�a nejlepším�přítelem�Pančem,�aby�
zachránili�své�milované�město�před�katastrofou.�Pro�podrobnosti�
k promítání sledujte infokanály obce.

Obec Mukařov & Lunapark Helfer Praha
 � 8.–18. 8. Tradiční pouť v Mukařově

Všichni�jste�srdečně�zváni�na�tradiční�mukařovskou�pouť.�Nabídka�
pouťové�zábavy,�moderní�i klasické�atrakce�všeho�druhu,�stánky�
s rozmanitým�sortimentem,�cukrovinky,�zmrzlina,�střelnice�a další...

Obec Mukařov
 � 17. 8.|10–22 Pouťový festival Mukařov + dřevosochání

Už�pošesté�obohatí�tradiční�mukařovskou�pouť�celodenní�sobotní�
program v parku�před�obecním�úřadem.�Letos�se�koná�17.�8. a stejně�
jako v předcházejících�sudých�letech�bude�obohacen�o prezentaci 
výtvorů�dřevosochařů.
Program�Pouťového�festivalu�zahájí�řemeslný�jarmark�už�v 10�hodin�
dopoledne,�na�pódiu�se�můžete�od�13�hodin�těšit�na�divadelní,�
kouzelnická i hudební�vystoupení,�která�nabídnou�téměř�nepřetržitý�
proud�zábavy�pro�všechny�generace�až�do�22�hodin�večer.�
Součástí�programu�bude�i představení�nových�soch,�které�vytvoří�
účastníci�tradičního�mukařovského�dřevosochání,�a slavnostní 
požehnání�obecního�praporu.

 � 14. 9.  Vítání občánků 2024
Opět�po�roce�proběhne�slavnostní�obřad�Vítání�občánků.�Konat�
se�bude�tradičně�v Základní�škole�Mukařov,�pozvánku�dostanou�
všechny�děti�narozené�od�dubna�2023�do�června�2024.
Součástí�vítání�bude�také�tradiční�fotografování�–�skupinové�i po 
jednotlivých�rodinách.�Vytištěné�fotografie�budou�rodičům�následně�
k dispozici�na�obecním�úřadě.
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Kalendář akcí – léto 2024

Mukařov 17. 8. 2024

POUŤOVÝ
FESTIVAL
v parku u obecního úřadu moderuje Jiří Holoubek

Pořádá Obec Mukařov

VSTUP
ZDARMA

1O–18 jarmark
regionálních značek a místních výrobců

13.00
14.00
14.30
15.00
15.30
16.00
17.00
17.30
20.00

Divadlo u plotny
Paul Merild – kouzlení pro děti
požehnání obecního praporu 
Paul Merild – kouzlení pro dospělé
FORBES – country
Paul Merild – kouzelnický workshop
představení nových dřevěných soch 
Tomáš Vaněk – evergreeny a hity Karla Gotta
Jefferson – pop-rock

Spolupráce Lunapark Karel Helfer
Ladův kraj a Asociace regionálních značek

GALERIE STARÁ ŠKOLA MUKAŘOV UVÁDÍ

MUKAŘOVSKÉ MOŘE
SVĚT TICHA A BAREV

VÝSTAVA PODMOŘSKÝCH FOTOGRAFIÍ
FOTOGRAF: GEORGE ONDŘ ÍČEK

1 .  7.  -  28. 8.  2024 

Otevřeno: 
pondělí: 13-18 hodin 
úterý: 9-12, 13-16 hodin 
středa: 13-18 hodin 
sobota: 9-12 hodin 

 

Galerie Stará škola, Příčná 11,
Mukařov (naproti poště)

www.galerie-stara-skola.cz


